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ABSTRACT:This study was carried out as a pots experiment at a privet greenhouse of 

El-Emam El-hussin village, El-Delengat area, Behara Governerate Egypt to study the 

individual and combined treatment of salinity levels of irrigation water (300,700 and 1900 

mg L-1),applying magnetic technique (un-and magnetized water) and biofertilization 

(without and with) on growth,root nodules formation and macro nutrients (N,P and K) 

contents of pea plants grown in clay and sandy soils at two growth periods. 

To the aims of this study, Two soils varied in their physical and chemical properties were 

used in this study. The first soil was clay which taken from Gzeerit El-Hagar, El-Shohada, 

Minoufiya Governorate, and the second was sandy soil which taken from El-Emam El-

Hussin village, El-Delengat area, Behaira Governorate. Initial physical and chemical 

properties for the two soils were done. 

Also, three resources of irrigation water of Behaira Governorate varied in their salinity 

levels. The first one IW1 representing Nile water 300 mg/L taken from El-Emam El-Hussin 

village, ElBustan, El-Delengate, the second IW2 have salinity level of 700 mg L-1  

representing ground water taken from the same village of the first resource. The third 

resources IW3 have a salinity level of 1900 mg L-1  representing also ground water of El-

Tahawy village, Wadi El-Natroun. These three resources of irrigation water were 

magnetized by passing through a magnetic field (1000 Gows). The chemical composition 

of un-and magnetized irrigation water was done.  

In addition, pea plants was used as a test plant was used as biofertilizer on two  (800 

g/fedane). The first one was added in powder form on the seeds (method) before 

planting, but the second was added in liquid form with irrigation water after 20 days of 

planting.The layout of the experiment was a split-plot design of each soil in six replicates 

with the main plots arranged in a randomized completely block design. After 45 days of 

planting, the plants of each pot (one plant) was taken and divided into roots and shoots. 

Root nodules formed were counted and recorded. Fresh and dry weights of shoots were 

measured.  

Also, shoots content of N, P and K were determined. At harvesting stage, the plants of 

other three replicates were taken and divided into straw and seeds. Dry matter yields of 

straw and seeds were measured as well as their contents of N,P and K were determined. 

Key words: Common bean, Nodulation, Saline water, Magnetic technique and 

Biofertilizer.                                  
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 الفاصوليا نبات عمى والمموحة الممغنط والماء الحيوي تأثير التسميد عنوان الرسالة:
 ىرعو سميمان ميسميمان عط اسم الباحـث :

 فى العموم الزراعية   الماجستير الدرجة العممية:

 راىىال عموم  القسم العممى :

 20/11/2012 ية :تاريخ موافقة مجمس الكم
 جامعة المنوفية –كمية الزراعة  - تغذية النباتأستاذ   محمد نجيب السيد فياضد. أ. لجنة الإشراف:

 جامعة المنوفية –كمية الزراعة  -  تغذية النبات أستاذ   ى ـــــــــــفاطمة سعد الشافعد. أ. 
   الجيزة -بمعيد بحوث الراىي والمياه والبيئة –و رئيس بحوثأستاذ    اويـــــــــــــطنط فتحي منال د.أ. 

 

 الممخص العربى
 –محافظـة البحيـرة  - بمنطقـة الـدلنجات -أجريت ىذه الدراسة في صوبة خاصة كتجربـة اصـص بقريـة اممـام الحسـين

مجم/لتر( وتقنيات المغنطة )مـاء  1200, 000,  300مصر لدراسة التاثير المتعدد والمشترك لمستوي مموحة ماء الري )
غير ممغنط واخر ممغنط( والتسميد الحيوي )بدون ومع( عمي نمـو وتكـوين العقـد الجذريـة والمحتـوي مـن المغـذيات الكبـري 

(في نباتات الفاصوليا ) صـنف  النبرسـكا ( الناميـة عمـي ارض طينيـة واخـري رمميـة عنـد  ميو بوتاس –فسفور  –)نيتروجين 
 مرحمتي نمو.

ولتحقيق اىداف الدراسة استخدم فييا ارىين  ذات صفات طبيعية وكيميائية مختمفة حيث احىرت امرض امولي وىي 
بينمــا احىــرت امرض الثانيــة وىــي امرض  ةفيــمحافظــة المنو  -منطقــة الشــيداء -امرض الطينيــة مــن  ريــة جزيــرة الحجــر

محافظـة البحيـرة ولقـد تـم تقـدير الصـفات الطبيعيـة والكميائيـة ليـاتين  -منطقـة البسـتان -الرممية مـن  ريـة اممـام الحسـين
 امرىين.كما استخدم في ىذه الدراسة ثلاث مصادر لمياه الري ذات تركيز ممحي مختمف من محافظة البحيرة.

 -منطقــة البســتان -مجم/لتــر مــن  ريــة اممــام الحســين 300ىــو مــاء النيــل ذات تركيــز مموحــة ادر مصــالاولــي ىــذه 
مجم/لتـر امـا عـن  000الدلنجات وثاني ىذه المصادر عبارة عن ماء جوفي من نفـس القريـة السـابقة وذات تركيـز مموحـة 

مجم/لتـر  1200ات محتـوي ممحـي ن وذرونطـالمصدر الثالث فيو ايىا عبارة عن ماء جوفي مـن  ريـة الطبرانـي بـوادي ال
جــاوس )مــاء ممغــنط( وبعــد ذلــك اجــري  1000و ــد عرىــت او مــررت ىــذه المصــادر الثلاثــة مــن خــلال مجــال مغناطيســي 

 التحميل الكميائي لمصار مياه الري الثلاثة سواء الغير الممغنط وكذلك الممغنط.
( كنبــات دراســة كمـــا اســتخدم ســماد ريـــزوبيم  رســـكانبالبامىــافة الــي ذلـــك تــم اســتخدام نباتـــات الفاصــولياء )صــنف 

مجم/ فـدان( حيـث كانـت امىـافة امولـي فـي صـورة مسـحوق  000فاصولياس كسماد حيوي والذي اىيف عمي جرعتين )
 يوم من الزراعو. 20مع البذور بينما اىيفت الجرعة الثانية في صورة محمول مع ماء الري بعد 

ميم  طع منشقة في ستة مكررات مع ترتيب معاملات العامل الرئيسـي فـي  طـع ي تصف سةولقد تم توزيع معاملات الدرا
يوم من الزراعة اخذت النباتات من ثلاث مكررات )نبات /اصيص( وتم عد العقـد الجذريـة المكونـة  45كاممة العشوائية بعد 

ـــي تقـــدير محتواىـــا  ـــوزن الطـــازج والجـــاف لمعـــروش بامىـــافة ال ـــا مـــنكمـــا تـــم حســـاب كـــل مـــن ال روجين والفســـفور لنيت
والبوتاسيوم.اما عند الحصاد اخذت النباتات من المكـررات الـثلاث وتـم تقسـيميا الـي سـوق وبـذور حيـث تـم تسـجيل الـوزن 

 الجاف لكل منيما بامىافة الي تقدير محتواىا من النيتروجين والفسفور والبوتاسيوم .
 

 


